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Milé čtenářky, milí čtenáři,

do rukou se vám dostává, případně na vašich displejích se právě 
načítá nové vydání časopisu „Z“ Západočeské univerzity v Plzni. 
Časopis vzniká s předstihem, což například znamená, že zimní 
číslo mělo uzávěrku už na podzim, ještě předtím, než jsme se 
posunutím hodinových ručiček rozloučili s letním časem.
Zní to skoro, jako bychom viděli do budoucnosti, což ale v případě 
tohoto čísla není daleko od pravdy.
Hlavní téma časopisu jsme se totiž rozhodli věnovat novému 
strategickému záměru, kterým se bude Západočeská univerzita 
řídit v následujících pěti letech. Víte, jaké je naše krédo, jakým 
směrem se chceme vydat a proč, jaké cíle chceme naplňovat a na 
co a na koho při tom budeme myslet?
Pokud to nevíte, můžete se to dozvědět o několik stran dále. Kro-
mě toho na vás ale v tomto „Z“ opět čeká pestrá mozaika zpráv 
z celé univerzity, úspěchy našich studentů i zaměstnanců, vizitka 
zajímavé osobnosti i jednoho pracoviště… A chybět nemůže ani 
ozvěna zářijových oslav našeho 30. výročí, které se opravdu po-
vedly. Tak příjemné čtení!

Za redakci „Z“
Pavel Korelus
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Veřejnost je pro pomoc lidem 
bez domova, vyplývá ze studie

Katedra sociologie Fakulty filozofické pod vedením 
Jana Váně uskutečnila pro město Plzeň výzkum týka-
jící se bezdomovectví. Sociologové zjišťovali situaci, 
potřeby i názory téměř tří set lidí bez domova pohy-
bujících se na území města, ale i mínění samotných 
Plzeňanů. „Dostali jsme velké množství zajímavých 
informací a zjištění. Pro mě nejpodstatnějším a zároveň 
příjemným překvapením je to, že přibližně 80 procent 
ze 754 oslovených občanů z řad veřejnosti se vyjádřilo 
v tom smyslu, že by město mělo problém řešit a nabíd-
nout lidem bez domova pomoc,“ uvedl radní pro oblast 
ekonomickou, bytovou, sociální začleňování a nakládá-
ní s majetkem David Šlouf, jehož resort stojí za zadáním 
studie. „Věřím, že výsledky, které jsme v rámci výzkumu 
získali, poslouží k tomu, aby byly přijaty takové kroky, 
které povedou ke zlepšení situace v práci s lidmi v bez-
domoví. Šlo nám o nalezení průniků v postojích veřej-
nosti a lidí bez domova při hledání řešení, která by byla 
pro obě skupiny akceptovatelná. Jsme přesvědčeni, že 
taková řešení jsme dokázali detekovat, a nyní je na po-
litické reprezentaci a organizacích, které se problémem 
zabývají, zda budou ochotni se jich ujmout a realizovat 
je,“ uvedl vedoucí výzkumu Jan Váně. S výsledky studie 
nyní bude město pracovat, připravuje řadu opatření, jež 
mají pomoci situaci řešit. Problematiku přiblížila lidem 
také výstava "Bezdomovectví. Co vidíme? Co chceme 
vidět?", která byla v říjnu k vidění v Šafaříkových sadech 
a poté i v kampusu Západočeské univerzity. �

ZČU, kraj a město 
ocenily 37 studentů 
mimořádným stipendiem

Mimořádným stipendiem oceňuje Západočeská uni-
verzita společně s Plzeňským krajem a městem Plzní 
studenty, kteří svoji alma mater reprezentují na vě-
deckých, kulturních či sportovních soutěžích, rozvíjejí 
mimořádné aktivity nad rámec studia a dosahují vyni-
kajících výsledků. Stipendium rektora za mimořádné 
studijní výsledky a vynikající reprezentaci univerzity 
v odborných oblastech letos získalo osm studentů ZČU, 
další desítku talentovaných ocenil rektor mimořádným 
stipendiem za sportovní úspěchy. Devět studentů obdr-
želo stipendium hejtmanky Plzeňského kraje a deset sti-
pendium primátora města Plzně. „Krédo Západočeské 

univerzity, obsažené v aktuálním strategickém záměru, 
zní: To nejlepší, co pro budoucí svět můžeme udělat MY, 
je napomáhat tomu, abyste to udělali VY. Znamená to, 
že vzděláváme mladé lidi tak, aby mohli sami přispět 
k pozitivnímu rozvoji současného světa. A toto naše 
krédo naplňují i mimořádná stipendia. Nejen finanční 
odměnou, ale samotným ceremoniálem dáváme naje-
vo, že si vynikajících výsledků a mimořádných aktivit 
studentů skutečně velice vážíme. I proto mě moc těší, že 
jsme po roční pauze mohli letos oceněným studentům 
poděkovat a poblahopřát osobně,“ uvedl rektor ZČU 
Miroslav Holeček. �

UNIS obměnil sestavu

Skupina elitních sportovců ZČU podporovaných stipen-
dijním programem UNIS prošla s novým akademickým 
rokem obměnou. Mezi jednadvacítkou studentů, kteří 
díky svým vynikajícím sportovním výkonům mohou čer-
pat pravidelné měsíční stipendium Ministerstva školství, 
mládeže a tělovýchovy, jsou od letošního září čtyři nové 
tváře. Jednou z nich je házenkářka Karin Řezáčová z Fa-
kulty právnické. Vloni se zúčastnila mistrovství Evropy 
v Dánsku a i pro letošní rok je členkou užší reprezenta-
ce. Účast na evropském šampionátu má za sebou také 
diskařka Barbora Tichá z Fakulty pedagogické. Kromě 
toho je mistryní ČR do 22 let a akademickou mistryní 
ČR. Z Fakulty pedagogické je také další nová členka 
UNISu, několikanásobná mistryně republiky, dálkařka 
a trojskokanka Linda Suchá. Čtvrtým nováčkem je běž-
kař Martin Kočandrle z Fakulty elektrotechnické, k jehož 
úspěchům patří například stříbro z juniorského mistrov-
ství ČR nebo 13. místo ve štafetě na mistrovství světa 
juniorů. Stipendisté mohou kromě finanční podpory 
čerpat služby v oblasti sportovní medicíny a psychologie, 

nutričního poradenství nebo rehabilitace. Na Západo-
české univerzitě navíc k těmto doplňkovým službám 
patří také fyzioterapie, kterou mohou sportovci využívat 
díky finanční podpoře města Plzně. Mají tak optimální 
podmínky pro to, aby se mohli naplno věnovat studiu 
i sportu. Čtveřici nových stipendistů přejeme mnoho 
úspěchů a jejich předchůdcům, kteří svoji alma mater už 
opustili, mnoho úspěchů v další životní etapě. Kompletní 
jednadvacítku studentů podpořených programem UNIS 
najdete na webu www.zcu.cz v sekci Sport na ZČU.  � 

Akademický rok 2021/22 
byl zahájen

Západočeská univerzita po čtyřech měsících opět ro-
zezněla hudbou katedrálu sv. Bartoloměje. V červnu 
hostila koncert k zakončení uplynulého akademické-
ho roku, v říjnu zahajovací koncert toho aktuálního. 
Po úvodním slovu rektora Miroslava Holečka patřila 
katedrála Komornímu orchestru katedry hudební kul-
tury Fakulty pedagogické Consortium musicum a kla-
tovskému sboru Kolegium pro duchovní hudbu pod 
vedením Víta Aschenbrennera. Posluchačům z řad stu-
dentů, zaměstnanců i veřejnosti nabídl program tvorbu 
italských skladatelů ve střední Evropě 17. a 18. století. �
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Oblast infrastruktury 

ZČU zaměřuje svoji investiční aktivitu 
na postupnou obnovu nemovitostí a s nimi 
související infrastruktury a bude v tom 
pokračovat i nadále. V této souvislosti 
zpracuje každoroční plán investic včetně 
tříletého výhledu. Celouniverzitní podpo-
ra infrastruktury se týká také Karlovarské-
ho kraje, v němž ZČU působí.

V oblasti informačních a komunikač-
ních technologií (ICT) se plánuje rozvoj 
inovací v duchu projektů SmartCampus 
na všech úrovních, využití ICT a nových 
technologií jako motivace k propojová-
ní specializací a vzniku multioborových 
týmů. Důraz bude kladen na snížení ad-
ministrativního zatížení akademických 
a vědeckých pracovníků prostřednictvím 
softwarových nástrojů, zakotvení elek-
tronických forem komunikace a podporu 
vzdálené práce.

Vznikne studie proveditelnosti nové 
budovy výzkumného centra NTC a Fa-
kulty designu a umění Ladislava Sutnara 
v kontextu potřeb rozvoje ostatních vý-
zkumných center. Při zpracování rozvojo-
vých plánů univerzitního kampusu bude 
univerzita akcentovat zásady udržitelného 
rozvoje a smart technologií. Podpoří rov-
něž možnosti kulturního a sportovního 
vyžití pro studenty a zaměstnance. Důle-
žitým krokem bude zajištění vícezdrojové-
ho financování na celouniverzitní úrovni, 
zejména v případě investičních akcí. �
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→ Fakulta právnická

STUDENTI USPĚLI 
V MEZINÁRODNÍ SOUTĚŽI 
VĚDECKÝCH PRACÍ

Studenti Fakulty právnické 
uspěli v Bratislavě na Čes-
ko-slovenské právnické 
soutěži o nejlepší student-
skou práci. Utkalo se sedm 
fakult, přičemž tu naši 
reprezentovalo šest studentů 
a absolventů. Žaneta Hošková 
byla první v sekci Autorské 
právo, pracovní právo, ro-
dinné právo, civilní právo, 
mezinárodní právo soukro-
mé, Denisa Kotroušová druhá 
v kategorii Doktorské stu-
dijní programy a Ondřej Mach 
získal totéž místo v Soukro-
mém právu. Adéla Strejcová 
byla třetí v sekci Lidská 
práva a společenské vědy. � 

 

→ Fakulta ekonomická

MICHAELA KRECHOVSKÁ 
OBHÁJILA POST DĚKANKY

Děkanka Michaela Krechov-
ská, která v čele Fakulty 
ekonomické stojí od března 
2018, povede fakultu také 
v následujícím čtyřletém 
období. Členové akademic-
kého senátu fakulty o tom 
rozhodli při listopadové 
volbě, v níž byla jedinou 
kandidátkou. Než se stala 
děkankou, vedla Michaela 
Krechovská katedru finan-
cí a účetnictví, od roku 
2015 je také zástupkyní 
vedoucí Centra podnikání 
a udržitelnosti.�

→ Fakulta pedagogická

NEKVALIFIKOVANÍ PEDAGOGOVÉ 
SI DOPLŇUJÍ VZDĚLÁNÍ

Téměř 80 nekvalifikovaných 
pedagogů zahájilo své stu-
dium nově akreditovaného 
studijního programu celo-
životního vzdělávání na Fa-
kultě pedagogické. Studium 
je určeno absolventům ma-
gisterského a inženýrského 
studia neučitelského typu, 
kteří si za tři semestry 

doplní kvalifikaci absolvo-
váním didaktiky, pedagogiky, 
psychologie a pedagogických 
praxí. �

→ Fakulta designu a umění L. Sutnara

SUTNARKA POŘÁDALA 
PILOTNÍ ROČNÍK SYMPOZIA 
ILUSTRACE A ANIMOVANÉ 
TVORBY ZAHRADY V NÁS

Životní dílo Jiřího Trnky 
a zejména jeho kniha Za-
hrada se staly inspirací 
pro pilotní ročník mezi-
národního sympozia ilus-
trace a animované tvorby, 
které proběhlo na Sutnar-
ce ve dnech 4.–7. října. 
Jednalo se o první z pra-
videlných setkání profesi-
onálních tvůrců, teoretiků 
a studentů, jehož umělec-
kou ředitelkou se stala 
Renáta Fučíková. Sympozi-
um zahájila konference, 
na níž zazněly příspěvky 
ilustrátorů, animátorů 
a teoretiků z České repub-
liky, Kolumbie a Itálie. �

→ Fakulta strojní

POPRVÉ ZASEDLA 
INTERNACIONÁLNÍ 
PRŮMYSLOVÁ RADA

Ve spolupráci s THD – 
Technische Hochschule De-
ggendorf uspořádala Fakul-
ta strojní první zasedání 
Internacionální průmyslo-
vé rady, které se konalo 
ve Furth im Wald a jehož 
tématem byla digitalizace 
a 5G sítě. Rada, slože-
ná ze zástupců univerzit, 
průmyslových podniků, 

hospodářských odborů, 
komor a klastrů, má roz-
vinout příhraniční region 
a pomoci snížit nedostatek 
technicky vzdělaných lidí 
na trhu práce. �

→ Fakulta zdravotnických studií

NOVÉ UČEBNY PRO 
SIMULAČNÍ VÝUKU IMITUJÍ 
NEMOCNICI I BYT

Výuka na Fakultě zdravot-
nických studií je neustále 
modernizována a inovová-
na, kromě jiného také díky 
využití nových přístrojů 
a techniky. Pro letošní rok 
si fakulta pro své studen-
ty připravila nové odborné 
učebny. V budově fakulty 
v ulici Husova nově vznikl 
simulační nemocniční pokoj, 
který imituje opravdový ne-
mocniční pokoj, dále cvičný 
byt pro vozíčkáře a v nepo-
slední řadě vzniká unikátní 
plnohodnotná laboratoř. �

→ Fakulta aplikovaných věd

VĚDCI BODOVALI PŘI 
KONFERENCI O ANALÝZE 
A ROZPOZNÁVÁNÍ DOKUMENTŮ

Tým vědců ze skupiny NLP (Na-
tural Language Processing – 
Zpracování přirozeného ja-
zyka) z katedry informatiky 
a výpočetní techniky uspěl 
na prestižní mezinárodní 
konference ICDAR 2021, zamě-
řené na oblast automatické 
analýzy obrazových a texto-
vých dokumentů. Ve švýcar-
ském Lausanne prezentovali 
Pavel Král, Ladislav Lenc, 
Jiří Martínek a Josef Baloun 

nejnovější výsledky výzkumu 
v oblasti zpracování při-
rozeného jazyka a analýzy 
historických map. �

→ Fakulta elektrotechnická

PROFESOR PEROUTKA 
ZŮSTÁVÁ DĚKANEM 

Děkanem Fakulty elektro-
technické bude i v nadchá-
zejícím čtyřletém období 
profesor Zdeněk Peroutka. 
Mandát obhájil při lis-
topadové volbě, ve kte-
ré byl na rozdíl od roku 
2017 jediným kandidátem. 
Zdeněk Peroutka působí 
na fakultě od roku 2010, 
kdy se stal proděkanem pro 
vědu a strategii. V letech 
2010 až 2016 byl vědec-
kým ředitelem výzkumného 
centra RICE a dnes je jeho 
výkonným ředitelem. �

→ Fakulta filozofická

ČESKOSLOVENSKÝ 
CHURBAN NABÍZÍ NOVÝ 
POHLED NA MNICHOV

Reakce židovského tisku 
na mnichovskou dohodu 
a počátek nacistické okupace 
Čech, Moravy a Slezska 
podrobně mapuje nová 
kniha odborného asistenta 
Zbyňka Taranta z katedry 
blízkovýchodních studií. 
Publikaci s celým názvem 
Československý churban – 
Mnichovská dohoda a druhá 
československá republika 
optikou sionistického jišuvu 
v Palestině (1938–1939) 
můžete zakoupit na e-shopu 
Západočeské univerzity. �
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To nejlepší, co můžeme udělat…
Podle rektora Miroslava Holečka je naše odpovědnost 
za budoucí svět velká, a vzdělávání mladých lidí proto 
chápe jako hlavní prioritu univerzity. Rád ji vyjadřu-
je krédem „To nejlepší, co pro budoucí svět můžeme 
udělat MY, je napomáhat tomu, abyste to udělali VY“. 
Z univerzity mají vycházet absolventi s co nejlepšími 
znalostmi svého oboru a s přehledem o souvislostech, 
které obor ještě přesahují. 
Strategický záměr na roky 2021–2025 má čtyři základ-
ní pilíře. „Chceme posílit interdisciplinaritu ve vzdě-
lávání a tvůrčí činnosti, protože právě v propojení 

a spolupráci oborů spočívá naše velká síla. Tu chceme 
do budoucna ještě znásobit. Mezi naše priority rovněž 
patří propojování vzdělávání a tvůrčí činnosti s praxí. 
Mimořádně chceme posílit spolupráci se zahraničím, 
naše geografická pozice i dlouhodobá spolupráce s Ba-
vorskem je výzvou k tomu, abychom tyto vazby ještě 
dále zintenzivňovali. A roli univerzity rovněž chápeme 
tak, že je přínosná pro region, že využívá jeho potenciál 
a současně jej i zesiluje a přispívá k růstu jeho hodnoty 
a atraktivity pro studenty i zahraniční spolupráci. Kromě 
tohoto vlivu v Plzeňském kraji má však naše univer-
zita výjimečnou pozici vůči Karlovarskému kraji, kde 
funguje naše pobočka jako jediná veřejná vysoká škola 
v tomto regionu. Měli bychom zde proto naše působení 
dále budovat a posilovat. I to je naše významná priorita,“ 
shrnuje rektor. Nový strategický záměr na podzim pod-
pořila a pro veřejnost zviditelnila kampaň ZČU princip. 
Na zastávkách MHD i na billboardech v Plzni oslovovala 

Taková je vize Západočeské univerzity v Plzni. 
Shrnuje obsah aktuálního strategického záměru 
na roky 2021–2025, důležitého dokumentu, jenž 
udává směr rozvoje univerzity. Hlavní roli v něm hrají 
pojmy, které sice ani dosud nebyly Západočeské 
univerzitě cizí, nicméně při pohledu do budoucnosti 
skrývají mnohem větší potenciál. Přesvědčte se sami.

text: Pavel Korelus 
foto: archiv ZČU

Udržitelná, s přesahem. ZČU v roce
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Západočeská univerzita veřejnost shrnutím strategie 
ve smyslu, že pro udržitelnou budoucnost potřebuje-
me i specialisty s přesahem. Udržitelnost a přesah jsou 
klíčové pojmy, které by měly vejít v obecné povědomí 
a být s univerzitou neodmyslitelně spjaty. 

Když se řekne udržitelnost
Multioborová Západočeská univerzita s technicky i hu-
manitně zaměřenými fakultami, které často spolupra-
cují na různých projektech, je k vychovávání absolventů 
s přesahem ideální. Zaměřme se ale na pojem udrži-
telnost. Zeptali jsme se studentů, co pro ně toto slovo 
znamená, a jejich odpovědi nemohou nikoho nechat 
na pochybách, že to se svědomitým přístupem k bu-
doucnosti myslí vážně a že univerzitní strategie míří 
správným směrem.  
Zároveň odpovědi studentů ukazují různý přístup 
k udržitelnosti, který se liší i podle oboru, kterému 
se studenti věnují. Není problém poznat, kdo je technik 
a kdo humanista:
 
„Činit tak, aby nám příroda nemizela před očima. 
Co nejméně odpadků a více recyklace.“ 
„Důraz na omezení plýtvání a hlavně co nejvyšší 
a inteligentní využití obnovitelných zdrojů.“
„Stav, ve kterém budeme mít uspokojeny všechny 
naše potřeby i bez zbytečného zasahování do přírody.“
„Budoucí potenciál, pozitivní vliv na budoucnost.“
„Způsob chování, výroby a spotřeby 
statků bez nevratných následků.“
„Něco, co dlouho vydrží a bude stále jako nové.“
„Vlastnost materiálu dovolující používat věc co 
nejdelší dobu s minimálním opotřebením.“
„Umění se omezit na úkor planety a okolí, 
ve kterém žiji. Ochota, která může pomoci.“

ZČU a OTH
Strategický záměr ještě podpoří a důležité hodnoty pod-
trhnou další strategie, které univerzita připravuje. Kro-
mě Strategie komunikace a Strategie internacionalizace 
to bude Strategie udržitelného rozvoje ZČU, již Zápa-
dočeská univerzita zpracovává zároveň s Ostbayerische 
Technische Hochschule (OTH) Amberg-Weiden. 
Díky projektu RKV II ministerstva školství mohli na Zá-
padočeské univerzitě začít působit dva odborníci z OTH 
Amberg-Weiden, kteří pomáhají šít strategii udržitel-
nosti takzvaně na míru. Vše vzniká po pečlivých dílčích 
konzultacích se zástupci součástí Západočeské univer-
zity – od důkladné analýzy stávajícího stavu a potřeb 

v oblastech vzdělávání, vědy a výzkumu přes výzkum 
postupů, které se už osvědčily na jiných podobných 
univerzitách, po vytýčení cesty, kudy dál. Strategie by 
měla být hotova a představena v roce 2022. Pak bude mít 
univerzita k dispozici podrobný manuál, aby se mohla 
chovat co nejzodpovědněji, nejšetrněji a nejekologičtěji 
a sama se stát vzorem pro ostatní.

Sedmnáct cílů pro studenty
S OTH Amberg-Weiden ale Západočeskou univerzitu 
spojuje ještě jedna aktivita věnující se udržitelnosti, kte-
rá nás vrací zpět k tématu vzdělávání studentů. Od letoš-
ního roku se totiž mohou vysokoškoláci z obou škol hlásit 
do zajímavého projektu SDG Transformation Space. 
Pod zkratkou SDG se skrývají Sustainable Development 
Goals neboli Cíle udržitelného rozvoje stanovené Or-
ganizací spojených národů. Je jich celkem 17: Konec 
chudoby, Konec hladu, Zdraví a kvalitní život, Kvalitní 
vzdělání, Rovnost mužů a žen, Pitná voda, kanalizace, 
Dostupné a čisté energie, Důstojná práce a ekonomický 
růst, Průmysl, inovace a infrastruktura, Méně nerovnos-
tí, Udržitelná města a obce, Odpovědná výroba a spotře-
ba, Klimatická opatření, Život ve vodě, Život na souši, 
Mír, spravedlnost a silné instituce, Partnerství ke splnění 
cílů. A právě na tyto cíle se budou čeští i němečtí studenti 
postupně zaměřovat, a to jak online, tak prezenčními 
setkáními. „Studující hledají potenciální konflikty mezi 
jednotlivými cíli udržitelného rozvoje i v rámci jednot-
livých cílů uvnitř a na své otázky nacházejí s ostatními 
českými a německými účastníky odpovědi a návodná ře-
šení,“ vysvětlila prorektorka pro internacionalizaci Dita 
Hommerová. Jako první se do projektu zapojili studenti 
Fakulty ekonomické, kteří se spolu se studenty OTH 
věnují cíli č. 12: Odpovědná výroba a spotřeba. Násle-
dovat je budou studenti dalších fakult, jelikož cílem je 
interdisciplinarita i co možná nejširší tematický záběr.

Sedm nejlepších
Mimochodem, co se týče cílů udržitelnosti, patří Zá-
padočeská univerzita mezi sedm nejlepších českých 
vysokých škol. Dostala se totiž do prestižního žebříčku 
Impact Rankings, který každoročně zveřejňuje časopis 
Times Higher Education. Univerzitě se dařilo především 
v kategorii Průmysl, inovace, infrastruktura, v níž se po-
zornost věnuje výzkumu v oblasti průmyslu a inovací, 
počtu patentů, spin-off firem a příjmům z průmyslu. 
Dále uspěla v kategorii Dostupné a čisté energie, kde 
se hodnotí například výzkum v oblasti energie. K za-
řazení do světového žebříčku pomohlo Západočeské 

univerzitě také hodnocení v kategorii 
Důstojná práce a ekonomický růst, 
ve které se měří ekonomický výzkum 
univerzit, jejich praktiky zaměstná-
vání a podíl studentů, kteří se účastní 
pracovních stáží. Úspěšná byla rov-
něž v kategorii Partnerství ke splně-
ní cílů, zaměřené na partnerství pro 
udržitelný rozvoj a posílení prostřed-
ků jeho uplatňování.

Studenti i zaměstnanci
Ideální situace nastává, když studenti 
svým zájmem o téma inspirují vyu-
čující, ti se pak problematice začnou 
sami více věnovat, předávají zkuše-
nosti zase dalším studentům a téma 
se postupně stane přirozenou součás-
tí výuky i smýšlení na obou stranách 
katedry. Právě udržitelnost je ideální 
příklad. Na Západočeské univerzitě 
lze najít inspirativních počinů celou řadu, navíc napříč 
fakultami. Například pod Fakultou ekonomickou fun-
guje Centrum podnikání a udržitelnosti (rozhovor s je-
ho vedoucí čtěte na str. 10), které podporuje a směruje 
studenty s podnikatelskými ambicemi. A na téže fakultě 
najdeme i katedru geografie a její Středisko pro výzkum 
regionálního rozvoje, které v oblasti udržitelného rozvoje 
spolupracuje s městem Plzní.
Na Fakultě designu a umění Ladislava Sutnara zase 
funguje ateliér Design nábytku a interiéru. „Novodobí 
designéři hledají smysl produkce. Výsledkem je přiřazo-
vání nových funkcí designu s přívlastkem emocionální, 
udržitelný, aktuální, demokratický, kritický,“ stojí v jeho 
vizitce. Ateliér vede Jana Potiron, která dává studen-
tům nejlepší příklad vlastními nápady – třeba zužitko-
váním kávové sedliny coby suroviny, které se denně 
vyhazují tuny, ale přitom z ní lze vyrobit stolní desky 
nebo nádobí.
Harmonie, respekt a udržitelnost jsou na Sutnarce dů-
ležité také v jednom z nejnovějších ateliérů Environ-
mentální design pro architekturu, jehož garantem je 
profesor Zdeněk Fránek. Studenti se pod jeho vedením 
věnují designu a architektuře a akcentují vztah člověka 
vůči přírodě.
V roce 2015 vznikl na Fakultě aplikovaných věd spolek 
Plan4all, který se v roce 2020 stal zúčastněnou organi-
zací sdružení GEO – Group on Earth Observation. Při-
neslo mu to šanci podílet se na celosvětovém výzkumu 

v oblastech bezpečnosti potravin a udržitelného země-
dělství, řízení infrastruktury a dopravy, udržitelného 
rozvoje sídel a udržitelnosti biodiverzity a ekosystémů.
Fakulta strojní se zase kromě jiných témat věnuje elek-
tromobilitě. Už v roce 2013 tady tým studentů a vědců 
sestrojil vůbec první český elektromotocykl. A Fakulta 
elektrotechnická se zodpovědné budoucnosti věnu-
je také. Kromě obnovitelných zdrojů energie, jejichž 
minipark sídlí na fakultní střeše, vědci z výzkumného 
centra RICE letos zaujali veřejnost unikátní technologií, 
která z plastové drti vsypané mezi elektrody dokáže 
jednotlivé druhy plastu vytřídit s čistotou až 99 procent.
Je to jen několik příkladů, ale potenciál Západočeské 
univerzity, jejích studentů i zaměstnanců je mnohem 
větší. Tak na viděnou v budoucnosti!  �

„Vzdělávat mladé lidi 
tak, aby pochopili širší 

souvislosti světa 21. století 
a mohli sami výrazně 

přispět k jeho pozitivnímu 
a udržitelnému rozvoji.“

Kampaň ZČU princip v ulicích Plzně.
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Pojem udržitelnost je dnes rozhodně 
v módě. Jak ale poznat, kdy jde jen o marke-
ting, který se tváří seriózně, a kdy o oprav-
dový poctivý projekt, který to myslí vážně?

Základem je snažit se jít trochu více do hloubky a ne-
kupovat lidově řečeno zajíce v pytli. S tím určitě úzce 
souvisí i pojem greenwashing, který si troufnu označit 
za další buzzword dnešní doby. Pokud nechceme podpo-
rovat aktivity tohoto „ozeleňování“, snažme se alespoň 
trochu zamyslet nad daným produktem nebo aktivitou  
spojenou s udržitelností a kriticky zvážit, zda je to sku-
tečně tak, nebo se to jen tváří. Byla by nepravda tvrdit, 
že chování každého z nás nemá nějaký negativní dopad 
na okolí, nikdy se nejde chovat stoprocentně udržitelně. 
Ale vždy je možné hledat udržitelnější cestu a neříkat 
si, že něco nemá smysl a nejde, protože sami nic o sobě 
nezměníme. Stačí malý krok pozitivním směrem a mož-
ná inspirujete ostatní k něčemu podobnému. 

Jste vedoucí Centra podnikání a udržitel-
nosti, které funguje pod Fakultou ekono-
mickou. Co a komu centrum nabízí? 

Začala bych možná trošku šířeji. Naše „Cépéúčko“ 
vzniklo v roce 2015 s hlavní ambicí podporovat a inspi-
rovat studenty k podnikání nebo vůbec k tomu, aby si 
hráli s myšlenkou začít podnikat. Naprosto přirozeně 
se k této aktivitě nabalila myšlenka udržitelnosti, a to 
nejen proto, že udržitelný byznys je podle mě budouc-
nost podnikání. Obecně mi na univerzitní půdě dlouho 
chyběla větší ambice šířit myšlenku společenské odpo-
vědnosti a udržitelnosti a snažit se mladé upozorňo-
vat na tuto oblast a vést je tímto směrem. Proto jsme 
se rozhodli s tím něco udělat. A jak už jsem zmiňovala, 
nemůžeme změnit vše, ale i sebemenší krok a posun 
vnímám jako velký úspěch.
Ale zpět k dotazu. Ve zkratce děláme, co můžeme, 
abychom nabídli pomocnou ruku další generaci 

Na Fakultě ekonomické funguje Centrum podnikání 
a udržitelnosti, které nabízí pomocnou ruku studentům 
z celé Západočeské univerzity. Podporuje jejich snahy 
podnikat a šíří myšlenku udržitelnosti. „Udržitelný 
byznys je podle mě budoucnost podnikání,“ říká jeho 
vedoucí Petra Taušl Procházková.

Myšlenka  
udržitelnosti 
je přirozená 
součást byznysu

text: Pavel Korelus 
foto: Tereza Němečková
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inovativních podnikatelů a podnikatelek. Do byznysu 
se také snažíme dostat myšlenku udržitelnosti tak, aby 
se stala jeho přirozenou součástí. A kromě toho vzdělá-
váme a šíříme myšlenku udržitelnosti ve všech ostatních 
směrech, nejen v oblasti podnikání. Primárně jsme tu 
pro studenty celé ZČU, kteří se mohou přijít třeba jen po-
radit nebo se zúčastnit jakékoliv naší aktivity a eventu. 

Jaké aktivity to jsou?
Rozdělila bych je do čtyř základních kategorií: soutěže, 
workshopy, univerzitní předměty a iniciativy. Společ-
ně s Jihočeskou univerzitou v Českých Budějovicích 
realizujeme již několik let soutěž podnikatelských ná-
padů Invest Day. Dále organizujeme sérii tematických 
workshopů Business Date. Při nich se mohou účastníci 
seznámit a vyzkoušet si celou řadu aktivit, které jim 
pomohou realizovat jejich nápad na vlastní podnikání, 
poznat, jak na to, a seznámit se s experty na slovo vza-
tými. Já ale vždy říkám, že na naše byznysové rande 
může přijít kdokoliv, kdo si chce rozšířit obzory a nemusí 
nutně chtít začít podnikat. Celá řada těchto setkání je 
totiž tematicky pestrá a přenositelná do širších oblastí. 

Do kategorie Univerzitní předmět určitě 
patří vaše Amazing Business School. 
Ten se od běžných předmětů liší třeba 
tím, že se koná v jedoucím vlaku.

A skutečně si ho užíváme. Máme na naší fakultě sa-
mozřejmě další akreditované předměty s tematikou 
zaměřenou na podnikání, ale Amazing Business School 
je pro nás samotné dost experimentální. Je totiž založen 
na intenzivní týmové práci, a to doslova za jízdy. Tři růz-
ná města, 920 ujetých kilometrů ve vlaku, několik hostů 
a mentorů, tak bych stručně shrnula tento jedinečný 
koncept, který jsem převzala od našich finských part-
nerů. V rámci předmětu studenti tvoří týmy a za jízdy 
ve vlaku intenzivně pracují na svých nápadech. K dota-
žení jejich nápadů a perfektnímu „pitchi“ (vymrštění, 
posun, pozn. red.) do úrovně excelence využívají men-
tory a hosty v rámci jednotlivých zastávek, kterými jsou 
Brno, Ostrava a Praha. Čím více jsou týmy mezifakultní, 
tím lépe! Takže, pokud to čtenáře zaujme, ať se mi určitě 
ozvou, předmět je otevřen pro všechny studenty ZČU.

A posledním typem aktivit Centra podni-
kání a udržitelnosti jsou iniciativy.

Já je osobně označuji jako aktivity typu Think out of 
the Box. Jde o jednorázové akce a setkání s environ-
mentální a společenskou tematikou. Mohu zmínit naše 

každoroční zapojení do celosvětového dne dárcovství 
Giving Tuesday, také jsme se přihlásili k iniciativě 
Dopper Wave, která bojuje za kohoutkovou vodu, ni-
koliv za tu v petce. Díky tomu jsme hrdým držitelem 
certifitkátu Dopper Wave.

Můžete uvést příklad, jak centrum 
pomohlo studentům a jak se podílelo 
třeba na projektu veřejného, soukro-
mého nebo neziskového sektoru?

Záleží, v jaké oblasti. V rámci soutěže Invest Day nám 
pod rukou prošla řada zajímavých nápadů, a to i s envi-
ronmentálním či sociálním přesahem. Napadá mě třeba 
projekt tvorby softwaru pro e-shopy s ambicí ulehčit 
rozjezd e-shopů pro začínající podnikatele nebo edu-
kativní projekt a simulační hra v oblasti diplomatické 
simulace. Pro tuto soutěž se každý rok spojujeme s kon-
krétními odborníky či podnikateli na dané téma, klidně 
i z neziskového či veřejného sektoru. Stejně tak v rámci 
předmětu Amazing Business School, kam jsme zapojili 
kolegy z Impact Hubu v Brně nebo VŠE či z Technické 
univerzity v Ostravě. V rámci Giving Tuesday jsme zor-
ganizovali Den středoškoláka, pozvali středoškoláky 
k nám na fakultu, hráli s nimi byznysovou hru a rozvíjeli 
jejich nápady. Nebo jsme se spojili s neziskovou orga-
nizací Loono a zorganizovali workshop Dobré nitro. 
Momentálně se studenty třeba brainstormujeme nad 
nápady a možnostmi, jak přispět k městskému projektu 
Zelené město, který si klade za cíl zlepšit život Plzeňanů.

Vy sama udržitelnost nově také vyuču-
jete v rámci samostatného předmětu. 
Jak se jmenuje a na jaký popud vznikl?

Jmenuje se zcela jednoduše Management udržitelnosti 
a vznikl na můj popud, respektive jeho vznik na fakultě 
vnímáme s vedením jako zcela přirozenou reakci na sou-
časné dění v ekonomice a společnosti. Navazuje vlastně 
i na celkovou strategii udržitelnosti naší fakulty včetně 
členství naší fakulty v SDG Accord.

Studentům jste při něm dávala 
dotazník na téma udržitelnosti.

Udělala jsem s nimi malý pokus, jehož výsledky ale 
zjistím až na konci semestru. Na první hodině jsem je 
nechala přemýšlet a zapsat si do mobilu nebo na jiné 
místo, které se jim neztratí, co si pod pojmem udržitel-
nost představují, co jim ten pojem evokuje. Na konci 
semestru, po kompletním absolvování našeho předmě-
tu, pak srovnáme jejich původní představy s realitou. 
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Podle mého dojmu z přednášek mohu už teď říct, že 
sice tuto oblast nějakým způsobem znají, ale spíše po-
vrchně. Hůře si ji spojují s konkrétními a detailnějšími 
situacemi, a to je škoda. 

Jaká témata zmiňovali?
Nejvíc mezi studenty rezonovala témata směřující 
k problematice odpadů, a to od obecné otázky sníže-
ní množství odpadů po recyklaci, zero waste, plýtvání 
potravinami nebo celkově cirkulární ekonomiku. Dále 
uváděli třeba problematiku oděvního průmyslu nebo 
podpory regionálních výrobců. To je jen malá ukázka 
toho, co při úvodní hodině zmiňovali.  No a my se s kole-
gyní Kristýnou Machovou snažíme, aby jejich představy 
a znalosti dostaly konkrétnější obrysy. Seznamujeme je 
tak s řadou pojmů a přístupů, jejichž znalost se jim bude 
určitě hodit. Namátkou třeba uhlíková neutralita, zmí-
něný greenwashing, SDGs neboli Cíle udržitelného roz-
voje, certifikace Fairtrade, význam stakeholderů v rámci 
tvorby strategie udržitelnosti nebo význam reportingu 
nefinančních aktivit. Jak sám vidíte, jde o široké spek-
trum oblastí.

Co je podle vás vlastně nejdůleži-
tější, aby se studenti o udržitelnosti 
dozvěděli? Je nějaká zásada, poučka, 
již ráda opakujete a vštěpujete?

Za mě je nejdůležitější, abychom se všichni, a to ne-
jen mladá generace, naučili s tímto tématem pracovat 
a brát ho jakou běžnou součást našeho životního sty-
lu. Udržitelnost je široké téma, můžeme se tu bavit 
o cirkulární ekonomice, Cílech udržitelného rozvoje, 
odpovědné spotřebě, dodavatelském řetězci, zeleném 
městě, inovacích a infrastruktuře, zero waste přístupu 
nebo o sociálním podnikání a sociálních inovacích. Té-
mat je nepřeberné množství. Já budu spokojená, pokud 
budou mít studenti dostatečný přehled o možnostech, 
které pak mohou s klidem dál aplikovat a rozvíjet nejen 
v jejich budoucím zaměstnání, ale i v osobní rovině. 
A k tomu je potřeba nasát dost informaci a příkladů 
z praxe. Proto mám velkou radost, že se mi daří získávat 
ke spolupráci nejen velké byznysové hráče, ale i nezis-
kovou a veřejnou sféru. Bez konkrétních příkladů apli-
kace udržitelných principů by byla tato snaha poloviční. 

Kromě Centra podnikání a udržitelnosti 
jste také členkou dozorčí rady Asociace 
společenské odpovědnosti, čím se zabývá? 
Spolupracují nějak centrum a asociace?

Troufnu si tvrdit, že v současné době je Asociace spo-
lečenské odpovědnosti největší iniciativa společenské 
odpovědnosti a Cílů udržitelného rozvoje v České re-
publice. Pro mě je dobrým zdrojem inspirace. Stará 
se o řádnou edukaci a osvětu v oblasti společenské od-
povědnosti a udržitelnosti, realizuje celou řadu aktivit, 
například Ceny SDGs nebo Akcelerátor Cen SDGs. 
Zkrátka a dobře ji vnímám jako organizaci s udržitel-
ným a inovativním srdcem na správném místě. Samo-
zřejmě se propojuje její činnost s naším CPU a výukou, 
zmínila bych hlavně pomoc při získávání kontaktů pro 
výuku nebo možnost individuální konzultace.
Asociaci se prozatím podařilo propojit pod jednu stře-
chu přes 400 subjektů z neziskového, veřejného až 
po soukromý sektor a vzdělávací instituce.  A v tom vi-
dím velký přínos, navzájem se můžeme od sebe učit. �
 

 
 

doc. Ing. Petra Taušl Procházková, Ph.D.
Působí na Fakultě ekonomické ZČU jako vedoucí 
katedry podnikové ekonomiky a managementu 
a vedoucí Centra podnikání a udržitelnosti. 
Profesně se zabývá především vybranou proble-
matikou podnikové ekonomiky, rozvojem podni-
kavosti, podnikatelských nápadů a udržitelností. 
V roce 2015 se spolupodílela na založení Centra 
podnikání a udržitelnosti. Svoje akademické 
působení si nedokáže představit bez zahraničních 
kontaktů, které se snaží neustále rozšiřovat. Stojí 
za double degree programem s univerzitou HAMK 
ve Finsku, je autorkou a spoluautorkou několika 
monografií a učebnic a řady vědeckých článků, 
stejně tak jako tuzemských či zahraničních 
projektů. Od roku 2013 je členkou dozorčí rady 
Asociace společenské odpovědnosti.
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30 let je nejen člověku, ale také Západočeské 
univerzitě jen jednou. My jsme třicátiny slavili v září, 
především v úterý 21., kdy se kampus změnil v dějiště 
festivalu. Konal se zároveň Rok jedna, určený hlavně 
novým studentům, Pivo s rektorem, určené všem 
studentům i zaměstnancům, a především zněla hudba, 
a ta už byla pro širokou veřejnost. Největší tahák? 
Rozhodně večerní, hodinu a půl dlouhý koncert 
Tata Bojs. Děkujeme všem, kteří přišli slavit se ZČU! Fo
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Kniha je jedním z hlavních symbolů vzdělanosti. Ve fon-
du Univerzitní knihovny Západočeské univerzity v Plzni 
jich už jsou statisíce a další neustále přibývají, aby měli 
čtenáři z řad studentů, zaměstnanců, absolventů i ve-
řejnosti k dispozici potřebné a relevantní informace.
Současnou podobu získala Univerzitní knihovna v roce 
1998, kdy vznikla sloučením jednotlivých fakultních 
knihoven. Dnes ji tvoří Knihovna Bory, dále Filozo-
fická a právnická knihovna v sadech Pětatřicátníků, 
Pedagogická knihovna na Klatovské třídě, Knihovna 
zdravotnických studií v Sedláčkově ulici a Ekonomická 
knihovna v Chebu. 
Nezbytnou součástí Univerzitní knihovny je také vyda-
vatelství. Díky vydaným publikacím mohou pracovníci 
a pracoviště univerzity seznámit ostatní se svou odbor-
nou činností i jejími výsledky a ke studentům se tak 
dostávají odborné a učební texty, skripta s aktuálním 
obsahem i vědecké publikace. Na grafické úpravě obálek 
takových publikací se často podílejí absolventi Fakulty 
designu a umění Ladislava Sutnara. Kromě toho vyda-
vatelství zajišťuje překlady, jazykové korektury a další 
služby spojené s vydáváním knih. O tom, že nezahálí, 
se přesvědčte na webu e-shop.zcu.cz.V roce 2001 získala 
Knihovna Bory novou budovu ve stále ještě rostoucím 
areálu kampusu. Tehdy fond celé Univerzitní knihovny 
čítal 380 855 knihovních jednotek neboli knih, časopisů 
a nejrůznějších dalších dokumentů a nosičů, které jsou 
v jednotlivých pobočkách k dispozici.  V navazující pří-
stavbě, dokončené v roce 2014, se rozšířila především 
o skupinové a individuální studovny, kavárnu, infor-
mační centrum a relaxační zónu. Také knihovní fond 
průběžně rostl.  Podle statistik za rok 2020 se Univer-
zitní knihovna (včetně všech poboček) mohla pochlubit 
544 263 knihovními jednotkami.
Koronavirová pandemie byla pro Univerzitní knihovnu 
výzvou. Stejně jako další instituce musela najít řešení, 
jak nabízet své služby ve stejné kvalitě, ovšem v jiné 
formě. Studenti využívali online konzultace, české 

i zahraniční elektronické knihy a širokou nabídku dal-
ších elektronických zdrojů.
Univerzitní knihovna má dnes 14 790 čtenářů. Možná 
není úplná známá věc, že všichni nejsou jen studenty, 
absolventy nebo zaměstnanci univerzity, neboť čtenářem 
se může stát kdokoliv z široké veřejnosti. Stejně tak je 
veřejnost vítána i na výstavách, přednáškách a dalších 
akcích, které knihovna pořádá. Vše potřebné najdete 
na webu knihovna.zcu.cz, aktuální dění můžete sledovat 
také na jejím Facebooku. �

Modrá, červená, světlá. Které slovo mezi ta tři nepatří? 
A jaký živočich se skrývá v přeházených písmenech ň, 
k, ů? Pro běžného člověka jde pravděpodobně o velmi 
jednoduché otázky, na něž dokáže odpovědět během 
pár vteřin. Jinak na tom ovšem může být člověk-pa-
cient, který se zrovna zotavuje po poškození mozku. 
A právě pro takové vzniká na Fakultě aplikovaných 
věd online softwarový systém BrainIn. Pomůže jim 
i jejich terapeutům.
Za projektem BrainIn stojí vědci z katedry informatiky 
a výpočetní techniky. S podtitulem „hry pro domácí 
neurorehabilitaci“ ho už populární formou představili 
návštěvníkům Dne vědy a techniky, nicméně vědeč-
tějšího představení se BrainIn dočkal na říjnové kon-
ferenci INSPO, která se věnuje technologiím pro osoby 
se specifickými potřebami.
Cíl projektu je jasný: Pacientům v akutní fázi onemoc-
nění mozku i ve fázi dlouhodobé domácí rehabilitace 
usnadnit návrat k běžnému životu a zajistit podporu 
jejich rodinám. Vědci při práci na něm využívají cílené 
neurorehabilitační metody a postupy a aktuální znalosti 
z informačních technologií.
Na webu s adresou brainin.kiv.zcu.cz si může aplika-
ci vyzkoušet kdokoliv. Vybírat lze z devatenácti úloh 

– jednou doplňovat chybějící slova do vět, jindy sklízet 
salát neboli z obrázků hlávek vybírat jen ty zdravě vypa-
dající a klikat na ně, spojovat barevné body, domalovat 
obrázky nebo označovat k sobě patřící dvojice. Stačí být 
u počítače a mít přístup k internetu.
Úlohy jsou hravé a zadání pestrá, což je na BrainIn jed-
na z nejdůležitějších věcí. Neurorehabilitační terapeuti 
totiž budou moci díky softwaru a jeho šablonám vybírat 
jednotlivé úkoly a sestavovat z nich cvičení na míru 
potřebám jejich pacientů. Právě to BrainIn odlišuje 
od jiných podobných programů, které už existují. „Zá-
roveň systém sbírá informace o tom, jak se pacient při 
vykonávání cvičení chová, kam kliká, jak je úspěšný 
a podobně. To nám v budoucnu umožní využít metod 
strojového učení při vytváření terapií,“ uvedl za autory 
BrainIn Roman Mouček.
Pro katedru informatiky a výpočetní techniky ale nejde 
o první projekt, který cílí na znevýhodněné osoby. Me-
diálně známý je totiž také BASIL, což je systém ovládání 
počítače mozkem, který má nesoběstačným lidem po-
moci vyjádřit jejich základní potřeby a získat alespoň 
omezenou kontrolu nad domácností. Vědci ze ZČU 
na něm spolupracovali s německými společnostmi Stra-
tegische Partnerschaft Sensorik a Sensorik-Bayern. �

Představujeme 
Univerzitní knihovnu

text: Pavel Korelus

text: Pavel Korelus

BrainIn, pomocník  
pro pacienty 
s poškozením mozku  
i pro terapeuty

Univerzitní knihovna Bory
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Lucie Houdová
pomáhá lékařům  
i svému oboru

Lucie Houdová vystudovala biokybernetiku a na Fakultě aplikovaných věd 
působí od roku 2007. S Českým národním registrem dárců dřeně a s Na-
dací pro transplantace kostní dřeně začalo její pracoviště a zároveň také 
ona spolupracovat v roce 2009. Od té doby se sympatická vědkyně věnuje 
výzkumu a vývoji informačních nástrojů pro usnadnění činností a procesů 
v oblasti transplantace krvetvorných buněk.
Vhodného dárce kostní dřeně dříve lékaři hledali pomocí informací zís-
kaných ze sérologického vyšetření krve. Nezáleželo tedy jen na krevní 
skupině, ale na mnohem důkladnějších rozborech u velkých skupin dárců.
Byla to zdlouhavá cesta, pacienti na dárce čekali třeba půl roku.
Zakladatel nadace i registru, primář Vladimír Koza, proto oslovil Fakul-
tu aplikovaných věd a prostřednictvím svého školitele Eduarda Janečka 
se k práci dostala právě Lucie Houdová. V roce 2010 už média přinášela 
zprávy o blížící se revoluci z dílny plzeňských biokybernetiků. Titulky 
hlásaly: „Nový program usnadní hledání dárce kostní dřeně.“ Dovětky 
dodávaly, že podobný software nemá ve střední a východní Evropě obdoby.
Díky softwaru mohli lékaři začít dárce hledat pomocí DNA, jejíž znaky 
eviduje databáze dobrovolníků spolu se vzorky krve. Ve zkratce lze říct, 
že lékaři s novým programem začali vyhledávat dárce podle znaků DNA 
přesně a rychle. A nejen v ČR. Mezi českými dárci může vyhledávat kdo-
koliv, nejen čeští lékaři, ale i jejich kolegové z celého světa.
„Podařilo se nám zpřesnit prvotní vyhledání potenciálně shodných dárců 
a zefektivnit, tím myslím urychlit a opět zlepšit, proces verifikace. Vytvořili 
jsme modely odstraňování neurčitosti, omezili jsme stavový prostor, tedy 
skupinu vhodných dárců, tak aby se jich pak v rámci verifikace nemuselo 
vyšetřovat deset, ale třeba jen tři. Zároveň jsme sestavili doporučení pro od-
borníky, jaká konkrétní vyšetření a kdy provádět, aby se nalezení toho nej-
lepšího dárce co nejvíce urychlilo,“ popsala výsledek práce Lucie Houdová.
Registr dárců kostní dřeně by bez Západočeské univerzity dnes tak dobře 
nefungoval. Práce na něm přitom neskončila, neboť medicína jde stále 
dopředu a pořád je co zlepšovat, zrychlovat, zefektivňovat.
Lucii Houdovou těší pocit z toho, že její práce má smysl. Kromě nemocných 
ale pomáhá také svému oboru. „Díky naší spolupráci roste zájem o bioky-
bernetiku, hlavně mezi dívkami,“ říká. �

POMOZTE I VY 
Český národní registr dárců dřeně má více 
než 100 tisíc aktivních dárců. Dobrovolníkem 
se může stát kdokoliv ve věku od 18 do 35 let, 
v dobrém zdravotním stavu, bez závažných 
onemocnění v minulosti, bez trvalého užívání 
léků a s váhou vyšší než 50 kg. Kdo se dárcem stát 
nemůže, má možnost pomoci finančně a darovat 
peníze Nadaci pro transplantaci kostní dřeně.

Asi jen těžko lze najít záslužnější vědecké úspěchy než takové, 
která zachraňují lidské životy.  Ing. Lucie Houdová, Ph.D., 
z výzkumného centra NTIS Fakulty aplikovaných věd 
je dnes už neodmyslitelně spjata s Českým národním 
registrem dárců dřeně a s Nadací pro transplantace 
kostní dřeně, neboť právě díky její práci se hledání dárců 
za posledních deset let podstatně zjednodušilo.

19osobnost ZČUZČU
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Rubrika Zápisník studentů patří tvorbě studentů Západočeské univerzity 
v Plzni. Prostor zde dostávají jejich postřehy, úvahy, komentáře, recenze, 
básně… Tentokrát nás zaujal příspěvek z blogu BLOGUJNAFF, který si vedou 
studenti Fakulty filozofické. Na tvorbě této rubriky se může podílet každý 
student. Své příspěvky nám posílejte na adresu redakce-z@zcu.cz. Děkujeme!

Stejně jako zbytek povídek i Falešný autostop popisuje 
útrapy a úskalí partnerských a milostných vztahů. Kon-
krétně se zde setkáváme s párem, který si dlouhou cestu 
krátí na první pohled nevinnou hrou, v níž dívka před-
stírá, že je stopařka, a chlapec jí nabízí odvoz. Během 
cesty se na oko seznamují a oba se vydávají za postavu, 
kterou si zvolili. Celá hra však začíná eskalovat jejich 
příjezdem na hotel, kde se společně ubytují, přičemž 
stále předstírají, že se neznají. Samotný problém poté 
nastává v okamžiku, kdy se po nevydařené večeři vracejí 
na pokoj a má dojít k intimnostem. Zde jsme svědky spo-
jení duševně a nyní již i tělesně cizích lidí. Po tomto aktu 
končí jak partnerský vztah hlavních aktérů, tak povídka.
Když jsem povídku četla poprvé, zdál se mi příběh (a pře-
devším jeho konec) silně nepravděpodobný. Nechtěla 
jsem věřit tomu, že by několikahodinové předstírání 
mohlo tak silným způsobem rozvrátit a následně ukon-
čit vztah dvou lidí. Jen těžko se mohu domnívat, zda 
za mou pochybností stál nižší věk či neskonalá naivita.
Dnes se mi již zdá příběh o něco pravděpodobnější, 
co mě ale zajímá více, je to, co příběhu předcházelo. 
V knize se dozvídáme, že pár si obdobnými hrami krátil 
čas a snažil se tak ve svém vztahu udržet jiskru. Dokáži 
pochopit pohled, z něhož tyto hry mohou do vztahu při-
nést jakési vzrušení, díky čemuž zůstává vztah i nadále 
vztahem, a nikoli jen pouhým stereotypem. Nemyslím 
si, že by podobné hry měly být důkazem toho, že pár 
začíná pomalu, ale jistě svou jiskru ztrácet. Nicméně je 

nezbytné mít na paměti, že se jedná o hru, pouze něja-
ký způsob zpestření, a v tuto chvíli, dle mého názoru, 
nastává skutečná zkouška pro vztah.
Právě v tomto bodě strádal pár z Kunderovy povídky, 
jejich vztah spěl ke konci ještě před samotnou hrou. Ona 
hra pro ně tedy nebyla snahou o zpestření, ale snahou 
o záchranu něčeho, co už bylo v rozkladu. Proto když 
se spolu vrátili na hotelový pokoj, už nebyli schopni 
za maskou role, kterou hráli, vidět osobu, do které 
se prvně zamilovali a která se následně stala nedílnou 
součástí jejich života. Tuto mou domněnku podporu-
je i skutečnost, že se ani jeden z aktérů nepokusil hru 
přerušit. Ze stejného důvodu se rovněž domnívám, že 
k jejich odcizení nedošlo v hotelovém pokoji, nýbrž dáv-
no před tím, než spolu usedli do auta. Proč by jinak hra, 
na níž se spolu oba shodli, zapříčinila jejich rozchod? 
Myslím si, že tím důvodem je fakt, že jejich vztah neměl 
na čem stavět, tudíž potřeba předstírat, že jsou si cizí, 
nebyla v tomto případě ani tak velkým předstíráním.
Říkám si, zda doufali, že se při jedné z těchto her, kdy 
se poznávají jako jiní lidé, poznají skutečně a natolik, 
aby se sobě navzájem zalíbili. Nicméně to jen podporuje 
mou myšlenku, ve které se doopravdy neznali, nebo spí-
še jen domnívali, že se znají. Od začátku tedy bylo jasné 
nejen to, že hru nedohrají, ale i to, že v ní oba prohrají. �

(Falešný autostop je povídka ze sbírky 
Milana Kundery Směšné lásky, pozn. red.)

Autenticita Kunderova 
Falešného autostopu

text: Kristýna Kosmannová

Zimní semestr je skoro u konce. Brzy nastane jeho nejtěžší část – zkouškové. Učení na koleji 
s pomalým internetem a často i hlučnými spolubydlícími cestu k dokončení studia nemusí 
vždy ulehčit. Řešení? Studentský komplex Unicity Living, který se nachází jen přes cestu 
od „FAVky“. V něm najdete moderně vybavené studentské byty, jež jsou to pravé ořechové pro 
ty, co se chtějí osamostatnit od rodičů a zároveň nechtějí řešit problémy spojené s klasickým 
spolubydlením. Jedna z hlavních výhod, jak již nadpis napověděl, je ideální lokace komplexu 
hned vedle areálu ZČU. Proč se tedy ráno trápit dojížděním z druhé strany města, když stačí 
jen seběhnout po schodech, popadnout po cestě snídani v místním pekařství nebo bistru 
a dvakrát přejít přes přechod?  Skvělé také je, že každý z bytů má k dispozici nejen vlastní 
koupelnu, ale i vybavenou kuchyňku a pohodlný nábytek pro každodenní učení. V přízemí jsou 
navíc vybavené prádelny, takže není třeba čekat na čerstvou várku voňavého prádla od rodičů. 
Pokud máte rádi zábavu a po učení si dopřejete sledování oblíbených seriálů, pak pro vás 
bude zcela ideální společenská místnost – tzv. klub, ve kterém je prostor nejen pro sledování 
Netflixu a HBO Go, ale i pro setkávání s ostatními ubytovanými studenty.   Až odejde mráz 
a začnou se ukazovat první jarní paprsky, můžete začít rozhýbávat ztuhlé tělo ve vnitrobloku, 
ve kterém najdete venkovní volejbalové a basketbalové hřiště, fitness zónu či odpočinkovou 
zónu. Těšíte se? My ano! Pro více informací navštivte stránky www.unicity-living.cz.

Z postele do posluchárny za tři minuty? To nemusí být sen!
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DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ 
→ 26. ledna
Přijďte nás poznat! Fakulty Západočeské univerzity 
se 26. ledna opět spojí, aby uspořádaly společný Den 
otevřených dveří. Fakulta aplikovaných věd, Fakulta 
designu a umění Ladislava Sutnara, Fakulta ekono-
mická, Fakulta elektrotechnická, Fakulta filozofická, 
Fakulta pedagogická, Fakulta právnická, Fakulta strojní 
i Fakulta zdravotnických studií zvou k návštěvě nejen 
aktuální uchazeče o studium, ale všechny zájemce z řad 
široké veřejnosti, kteří se chtějí seznámit s univerzitním 
prostředím. Kromě fakult se představí také další praco-
viště i studentské organizace, program se bude konat, 
jak už se v uplynulých letech stalo zvykem, v budovách 
v centru Plzně i v areálu kampusu na Borských polích. 
Pro více informací navštivte web www.zcu.cz. �

PŘEDVÁNOČNÍ 
JADERNÉ ROZJÍMÁNÍ 
→ online
Přednášky jaderné fyzičky a předsedkyně Státního 
úřadu pro jadernou bezpečnost Dany Drábové patří už 
tradičně k těm, o něž bývá největší zájem. Její letošní 
Předvánoční jaderné rozjímání s podtitulem Krátké 
zamyšlení nad dnešním energetickým světem a mož-
nostmi jaderné energetiky se konalo 30. listopadu, takže 
k osobní účasti už čtenáře „Z“ pozvat nelze. Přednášku 
„o energetickém hlavolamu, o tom, jaké máme možnos-
ti zajistit naší energetickou bezpečnost, a o mnohých 
dalších souvislostech“ si ovšem i tak můžete vyslech-
nout. Fakulta elektrotechnická ji totiž opět celou nato-
čila a umístí ji na svůj YouTube kanál. �

INDUSTRIÁLNÍ STEZKA 
PRO VŠECHNY
Průmysl neodmyslitelně patří do historie Plzně i celého 
kraje a Západočeská univerzita tuto tradici dále rozvíjí 
a propagaci tohoto dědictví ráda podporuje. Proto vás 
chceme upozornit na Industriální stezku, která vede 
plzeňským DEPO2015.  Návštěvníky každého věku 
provede po historických zajímavostech bývalého cuk-
rovaru či tramvajové vozovny a současného areálu, 
na jednotlivých zastaveních je seznámí s inženýrem 
Smolou, Františkem Křižíkem, stavitelem Farkačem 
a dalšími osobnostmi. To vše formou stopovací hry, 
takže si připravte tužky, zápisníky nebo chytré telefony. 
Stezka je přístupná každý den, je zdarma, a protože je 
ryze venkovní, je přístupná i během případných epide-
miologických opatření. �

29. PLES ZÁPADOČESKÉ 
UNIVERZITY V PLZNI 
→ 18. března
Dva minulé ročníky sice zhatila pandemie koronaviru, 
nicméně pro příznivce akce, která má stejně dlouhou 
tradici jako ZČU, je dobrá zpráva, že v pořadí 29. ples 
Západočeské univerzity v Plzni má nový termín. Kdo 
se chce akce v prostředí Měšťanské Besedy zúčastnit, 
ať si v kalendáři poznačí termín 18. března, kdy se ples 
uskuteční.  Pro podrobnosti o programu včetně odtaj-
nění hlavní hvězdy sledujte ZČU na sociálních sítích. �

 19.ZÁŘÍ
Copatotuje? Copatutoje! Univerzita 

se limitovanou edicí připojila 
k legendární kolekci oblečení COPATUTOJE! 

A krom toho, že vám tohle plzeňské 
nářečí s univerzitním logem určitě děsně 

sekne, nákupem podpoříte Onkologickou 
a radioterapeutickou kliniku Fakultní 

nemocnice Plzeň. Tenhle fakt cool 
merch nakoupíte v Kulturce, prodejně 

skript a v univerzitním e-shopu.

 17.ZÁŘÍ
Odtrhli jsme zraky 
od počítačů a skript 
a pohlédli k nebesům, 
abychom spatřili největší 
vzducholoď na světě! 
75metrový Zeppelin, který 
patří jednomu z našich 
průmyslových partnerů 
ZF Group, brázdil celé 
Česko a nevynechal ani 
naši univerzitu.

pozvánky 23na zdiZČU

 30.ZÁŘÍ
Pogratulovali jsme novému děkanovi 
Sutnarky. Od ledna 2022 totiž Fakultu 
designu a umění Ladislava Sutnara 
povede její dosavadní proděkan Vojtěch 
Aubrecht. Na konci září jej jednohlasně 
zvolil akademický senát fakulty.

http://www.zcu.cz


25ZČU rubrika

Závěr časopisu Z patří tvorbě Fakulty 
designu a umění Ladislava Sutnara 
neboli Sutnarky. V tomto čísle jde o tři 
knihy, které vznikly v ateliéru Didaktická 
ilustrace, získaly významná ocenění 
a mohou z nich být i pěkné vánoční 
dárky ze Západočeské univerzity.

24 galerie Sutnarka Z – zima 2021

Nejnovější kniha  ❶ Beethoven, jejíž autorkou a ilustrátorkou je absolventka 
Veronika Bílková, vznikla jako diplomová práce v roce 2019. O rok později 
ji vydalo nakladatelství Verzone a letos v říjnu zaujala mezinárodní porotu 
na 28. ročníku Bienále ilustrací v Bratislavě a získala čestné uznání pro 
vydavatele. Za dvojicí dalších knih už stojí autorské kolektivy. Kniha ❷ 
Hrdinky získala Zlatou stuhu, jež je udělována nejlepším publikovaným 
knihám pro děti a mládež, a zároveň se stala i bestsellerem. Její náklad totiž 
přesáhl počet 12 000 výtisků. Kniha ❸ VELVET EFFECT 1988–1993 získala 
nakladatelskou cenu vydavatelství Albatros za rok 2020.

❶ ❷ ❸

Ubytování v blízkosti 
Univerzity

skvělá dopravní 
dostUpnost

poHodlnÉ  
vybavení bytŮ

prádelna v bUdově

pekaŘství, bistro

Více se dozvíte na unicity-living.cz

   unicity.living      unicity-living@daramis.com      800 226 223

STUDENTSKÉ BYDLENÍ V PLZNI
BYDLETE MODERNĚ VE ZCELA VYBAVENÝCH BYTECH
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